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 TÄNA

 HOMME

   3...7ºC;     6...9ºC

   3...7ºC;     5...8ºC

Loe  lk 5

Loe  lk 3

Loe  lk 6

Loe  lk 4

Tormas 
korraldatakse taas 
kogu pere isadepäev

Pühapäeval 10. novembril algu-
sega kell 13.00 peetakse  Torma 
spordihoones kogu pere isadepäe-
va. Korraldajateks on Naiskodu-
kaitse Torma jaoskond koostöös 
Kaitseliidu Jõgeva maleva Torma 
üksikkompaniiga.

Ürituse eesmärk on väärtus-
tada peretraditsioone ning rõhu-
tada isade tähtsust perekonnas. 
Kogu pere isadepäev on mõeldud 
kõikidele Jõgevamaa peredele ja 
osalemine on tasuta.

Üritusest võtab osa nii politsei- 
ja piirivalveamet kui ka pääste-
amet, samuti on kohal Kaitseliidu 
esindus. Lapsed saavad hullata 
batuudil, kohtuda lõvi Leo ja 
Vudila tibuga, lasta oma nägu-
sid maalida. Korraldatakse ka 
vahvaid teatevõistlusi, jagatakse 
sõdurisuppi ja sooja teed.

Sellel aastal peetakse kogu 
pere isadepäeva Tormas juba kol-
mandat korda ja loodetavasti jät-
kub tore traditsioon ka edaspidi.

VOOREMAA

Politsei otsib 
kaheksa aasta eest 
kadunuks jäänud 
naist

Politsei palub inimeste kaas-
abi, et selgitada välja, kus asub 
praegu naine, kes kaheksa aasta 
eest kadus ja keda nähti viimati 
Jõgevamaal, teatati politsei- ja 
piirivalveameti kommunikatsioo-
nibüroost.

Jõgeva politseile teatati 2005. 
aastal teadmata kadunud 1963. 
aastal sündinud Üllest, keda vii-
mati nähti oma kodukohas Torma 
vallas Võtikvere külas. Sellest ajast 
saati ei ole naine politsei andme-
baaside järgi ka oma dokumente 
uuendanud. Naise kodukoht on 
mahajäetud ja ümberkaudsetel ini-
mestel puudub info, kuhu ta liikuda 
võis või mis temast saanud on.

Avalduse kadunud isiku kohta 
tegi politseisse kohalik vallava-
litsus. Politseile teadaolevalt elas 
naine eraklikku elu ega soovinud 
teadlikult oma lähedastega kon-
taktis olla.

Kõigil, kes teavad midagi fotol 
kujutatud naisest pärast tema 
kadumist või oskavad anda muud 
infot, mis viiks tema asukoha välja-
selgitamiseni, palutakse helistada 
politsei telefonidel 5213257 või 110.

VOOREMAA

Martin Tohti idee  
võitis IdeaMarketil 
esikoha
Septembri lõpus korraldasid 
Tallinna Ettevõtlusinkubaator 
ja loomemajanduse infokeskus 
Loov Eesti ingliskeelse too-
tearenduse nädalalõpu, mis 
kandis nime IdeaMarket + 
TeamLabi. Ettevõtmisel sün-
dis mentorite abiga viis uut 
äriideed.

Võrdõigusvolinik 
nõustab homme 
Jõgeval
Võrdõigusvoliniku kantselei on 
alustanud esimest korda inimes-
te nõustamist ka maakondades. 
Kui seni on volinik võtnud ini-
mesi nõustamiseks vastu vaid 
Tallinnas, siis sellest aastast 
saavad ka teiste maakondade 
elanikud parema võimaluse 
spetsialistiga silmast silma 
oma murest rääkida. Homme 
on võrdõigusvolinik Mari-Liis 
Sepper Jõgeval.

Põltsamaa Felixilt 
uued kodumaised 
köögiviljahoidised
Juba lähinädalatel peaks olema 
kauplustes saadaval Põltsamaa 
Felixi uued kodused köögivilja-
hoidised, lisaks kahel erineval 
moel maitsestatud hapukapsad.

Teeme suuga hea 
linna

Kui seni on avaldatud tule-
musi Eestis tegutsevate au-
tokoolide eksamisoorituste 
kohta ilma neid omavahel 
võrdlemata, siis eelmisel aas-
tal seati autokoolid vastavalt 
tulemustele pingeritta. Mul-
lu edestas selles pingereas 
kõiki teisi Jõgeval tegutsev 
Ave Autokool.

TOOMAS REINPÕLD

Ave Autokooli juhataja Ave-
Lii Libliku sõnul möödus tema 
koolil selle kuu lõpus tegevuse 
algusest 11 aastat. Idee oma 
autokool asutada sai ta  tollal 
Tartu autoregistrikeskuse 
juhatajalt.

Kokkuhoid õpilase 
rahakotile

Ave-Lii Liblik nentis, et 
varem on küll avaldatud au-
tokoolide eksamitulemusi, 
ent pingeritta pole neid siia-
ni pandud. Täpsemalt lahti 
seletades tähendab esikoht 
autokoolide võrdluses seda, 
et Ave Autokoolis sai kõige 
rohkem õppureid eksamit  
sooritades esimesel katsel 
positiivse tulemuse. Kooli 
omaniku kinnitusel näitab 
selline eksamisooritus ühelt 
poolt perefirmana tegutseva 
Ave Autokooli kvaliteeti, tei-
salt tähendab see kokkuhoidu 
õpilase rahakotile, sest auto-
registri sõidueksamil läbi põ-
rumine toob kaasa 40-eurose 
lisakulu. 

Eelmisel aastal läbis Ave 
Autokooli õppuritest eksami 
esimesel katsel 87,5 protsen-
ti, samas kui mõnes teises 
autokoolis oli see näitaja vaid 
30 protsenti. Teooriaeksamilt 
sai esimesel katsel läbi  üle 90 
protsendi nende õppuritest. 
Kooli juhataja lausus, et selline 
olukord, kus teoorias esimesel 
katsel rohkem õpilasi eksami 
edukalt sooritab, on tüüpiline 
kõikides autokoolides.  Alguses 
käisid Ave Autokooli õpilased 
sõidueksamit Tartus soorita-
mas. Esmakordselt läbis esi-
mesel katsel kuuest õpilasest 
eksami neli ehk 75 protsenti, 
mis oli tolle aja kohta üks pare-
maid tulemusi. Autokooli juht 
teab, et näiteks Kallaste auto-
kooli õpilastest ei saanud kahel 
esimesel aastal keegi Tartus 
eksamil esimesel korral läbi.  

Karmid seadused 
kahandavad algajate 
sõiduoskust

Ave Autokooli juhataja sõ-
nul võib autokooli õppima 
asuda vähemalt 15,5 aasta 
vanune noor. Kõige vanem 
nende kooli õpilane on olnud 59 
aastane. Ave-Lii Liblik tõdes, 
et vanemalt inimeselt nõuab 
autokoolis õppimine ja hakka-
masaamine lihtsalt suuremat 
pingutust, aga üldiselt tullakse 
siiski toime. 

Väidetavalt  ei sobi 100 auto-

kooli õppima asuvast inimesest 
neli tegelikult rooli taha. Ave-
Lii hinnangul vastab see väide 
ka tõele. Inimesed on loomult 
ja isikuomadustelt väga erine-
vad, ent nemad peavad siiski 
vastu võtma kõik, kes soovi 
avaldavad ja on arstide poolt 
kõlblikuks tunnistatud.

Tavaliselt õpib Ave Autokooli 
ühes rühmas 17-18 inimest ja 
iga 1,5-2 kuu järel tuleb uus 
rühm. Aastas omandab Ave 
Autokoolis auto juhtimise os-
kusi ca 200 inimest. Koolijuht 
tõdes, et inimene, kes on juba 
tavapäraselt rabistaja tüüp, on 

samasugune ka rooli taga. 
Ka on inimeste eelnev sõi-

duoskus väga erinev. On neid, 
kes juba hästi sõidavad, aga ka 
neid, kes koolis esmakordselt 
rooli taha istuvad. Paraku on 
meie seadused nüüd nii kar-
mid, et pole enam eriti võimalik 
varem sõitu harjutada.  

“Kui meie koolis alustab 20 
inimesest koosnev õppegrupp, 
siis umbes seitse neist hakkab 
otsima, kus siduri- ja piduripe-
daal asub. Minu ülesanne on 
sellistel algajatel, kelle hulgast 
mõni on enne esmakordset 
rooli taha istumist unetu öögi 

Ave Autokool mullu riigi parim
mööda saatnud, pinged maha 
võtta,” rääkis koolijuht ja sõi-
duõpetaja. Seaduse järgi peab 
autokooli õppur enne sõiduek-
samile minemist läbima vähe-
malt 21 sõidutundi, lisaks veel 
ühe sõidutunni liberajal ning 
ühe sõidutunni pimeda ajal. 
Need, kes sellise sõidutundide 
arvu järel veel eksami soorita-
miseks valmis ei ole, peavad 
lisatunde võtma.

Iga sõiduõppija peab libe-
dasõidu koolituse läbi tegema 
algastmes ja hiljem lõppast-
mes. Teadaolevalt kehtivad 
esmased juhiload kaks aastat 
ja selle aja jooksul peab õppur 
läbima ka teise liberajakoo-
lituse.

Ave-Lii sõnul pole liberajal 
oldud ühe tunni jooksul või-
malik seal hakkamasaamist 
põhjalikult õppida, vaid õpilane 
saab kätte tunnetus, kuidas 
auto libedal teel käitub. 

Rääbise liberada 
tugevdab sõiduõpet 
ja säästab raha

Koolijuht rääkis rahuloluga, 
et kaks aastat tagasi alusta-
tud töid liberaja ehitamiseks 
kroonis möödunud reedel edu: 
maanteeameti töötajad võtsid 
Ave Autokooli Rääbisel asuva 
liberaja  ametlikult vastu.

Seni tuli õppuritega libedal 
teel sõitmist Pärnus harjuta-
mas käia. Nüüd, kus liberada 
olemas, liiguvad mõtted kol-
manda õppesõiduauto ostmise 
suunas ja firmas saab ilmselt 
tööd  veel üks inimene. Ave-
Lii Liblik tõdes uhkusega, et 
Eestis on praeguseks üldse viis 
liberada, millest üks kuulub 
nüüd nende koolile. 

Nüüd on nii Jõgevamaa kui 
ka kogu Kesk-Eesti sõiduõp-
pijatel võimalik harjutada li-
bedaga sõitmist Torma vallas 
Rääbisel. Ave Autokooli juhi 
sõnul on neil plaanis hakata 
rada ka soovijatele  välja 
rentima.

Ave-Lii Liblik on  selle ob-
jekti valmimise eest väga 
tänulik Jõgevamaa Koostöö-
kojale, kus tema projekt teiste 
seast rahastamiseks välja va-
liti. Ilma sellise rahalise abita 
ei suuda enamik autokoole 
endale libedarada rajada. 
Samuti sujus Ave Autokoolil 
väga hästi koostöö kõigi rada 
ehitada aidanud firmadega. 
Rada peab olema vähemalt 
300 meetrit pikk ja 25 meetrit 
lai. Rääbisel oli hea võimalus 
kasutada selleks ära vana 
lennuväli. 

Autokooli juhataja sõnul  
pole sõidu õppimisest huvi-
tatutest  puudust, isegi masu 
ajal oli neil õppureid piisavalt. 
Sellel ajal sai Ave enda laps 
18-aastaseks ja tõi ema kooli 
palju klassikaaslasi. Ave-Lii 
Liblik julgustab kõiki autosõi-
duhuvilisi oma kooli tulema, 
sest tase ja õppimisvõimalused 
on väga head. 

Rääbisel asuv liberada pakub suurepärast võimalust sõi-
duoskust harjutada. Ka hind on taskukohane.      FOTO: ERAKOGU 
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RUTA ARUMÄE, 
SEB majandusanalüütik

Jaekaubandusettevõtete 
müük suurenes septembris 
taas viie protsendi võrra, nagu 
ka paaril eelneval kuul. Et kasv 
vähemalt selles määras jätkub, 
oli oodatav, kuid kasvu kiirene-
mine tänu kaubanduspindade 
suurenemisele vähemalt sel 
kuul ei realiseerunud.

Kasvu struktuuris pole min-
geid märgatavaid muutusi toi-
munud. Sarnaselt varasemale, 
mõjutas septembris jaemüügi 
kasvu  enim müügi suurenemi-
ne majatarvete, kodumasinate 
ja ehitusmaterjalide ja muudes 
spetsialiseeritud kauplustes. 
Riiete müügis pole uute kaup-
luste tuleku tagajärjel praktili-
selt mitte mingit kasvu toimu-
nud. Kuid see võib avalduda ka 
alles järgmistel kuudel.

Järgneval kuul ootaks jae-
müügi kasvu suhtelist stabiil-
suse jätkumist ja mõningast 
võimalust kasvu kiirenemiseks 
kuue protsendi ümbrusse. 
Aasta lõpu poole ja veelgi enam 
järgmiseks aastaks on oodata 
kasvu aeglustumist.

Tarbijate kindlustunne on 
viimastel kuudel taas veidi 
paranenud, kuid üldiselt on 
see käesoleva aasta jooksul 
ikkagi sama taseme ümber 
kõikunud. Paranenud on vii-
mastel kuudel usk majanduse 
üldiste väljavaadete osas ning 
tunnetatakse ka iseenda fi-
nantssituatsiooni paranemist. 
Oktoobrikuus on usk oma 
finantsolukorra paranemisse 
eriti märgatavalt suurenenud. 
Samas ei plaanita suuri oste 
rohkemas mahus teha. Seda 
kinnitab ka olukord autotu-
rul. Jaekaubandusettevõtete 
kindlustunne on püsinud sama 
stabiilne nagu nende müügi-
mahtude kasvudki. Järelikult 

nähakse stabiilsuse jätkumist. 
Tööstustoodangu mahud 

olid aga septembris teist kuud 
järjest languses, seda nii eel-
mise kuuga kui eelmise aasta-
ga võrreldes. Septembrikuine 
töötleva tööstuse toodangu-
maht oli  eelmise aasta ta-
semest ühe protsendi võrra 
väiksem. See näitab jätkuvalt 
kesist olukorda ekspordis. Sep-
tembris langes esmakordselt 
sel aastal alla eelmise aasta 
taset ka suurima eksportgru-
pi – elektroonika – toodang, 
päris priske 15 protsendi jagu. 
Kehvas seisus on veel elektri-
seadmete ning mitmete ma-
sinate ja seadmete tootmine. 
Ülejäänud suuremad sektorid 
aga suurendasid toodangut, nii 
et pilt pole mitte ühtlaselt hall.

Välisturgude nõrgenemist ja 
ekspordi nõrkust on oodatud 
Eestisse jõudvat juba paar 
aastat ning selle aasta kolman-
das kvartalis on see siis lõpuks 
kohale jõudnud. Oma roll on 
siin etendada ka sisemaiste 
hindade kallinemisel. Tootja-
hinnaindeks jätkab endiselt 
kiiret tõusu: septembris olid 
Eestis valmistatud tooted 4,9 
protsenti kallimad kui veel 
aasta tagasi.

Olen varemgi avaldanud ar-
vamust, et ekspordi vähenemi-
ne hakkab lõpuks puudutama 
ka meie lõunanaabreid. Esime-
ne märk sellest tuli Leedust, 
kus kolmanda kvartali SKP 
kasv aeglustus märgatavalt:  
eelmise kvartali 3,8 protsendilt 
2,2 protsendile.  Aeglustumine 
oli tingitud ekspordi kasvu 
märgatavast aeglustumisest. 
Ka Lätil ei lähe ekspordi osas 
teisiti, sealgi on ekspordi-
numbrid paaril viimasel kuul 
miinusesse jõudnud. Ilmselt 
aeglustub majanduskasv  kol-
mandas kvartalis kõigis Balti 
riikides.

Sisetarbimine peab vastu, 
eksport ikka languses

Ärge sõitke oma 
tuledest ette

Seoses aasta pimedaima aja 
saabumisega, tuletab maan-
teeamet autojuhtidele meelde, 
et sõidukiirus peab vastama 
nähtavuse ulatusele.

Sõidame nii tööle ja ka ta-
gasi koju pimedas. Esmane 
soovitus autojuhtidele ongi 
see, et nad ei sõidaks oma 
tuledest ette ehk  vähendaksid 
sõidukiirust vastavalt nähta-
vusele. Juhil jääb praegu luba-
tud suurima sõidukiiruse – 90 
km/h – juures lähituledega 
sõites ohule reageerimiseks 
aega napilt poolteist sekundit, 
mis on ilmselgelt vähe. Näh-
tavusele vastavalt sõitmine 
tähendab seda, et kiirust 
tuleb vähendada samaaegselt 
kaugtulede ümberlülitamise-
ga lähituledele.

Ja ärge unustage ka ohutut 
pikivahet. Asulavälisel teel on 
nõutav pikivahe kolm sekun-
dit, kuid pimeda ajal võiks see 
olla suuremgi.

Kiirusega 90 km/h sõites 
läbib auto 25 meetrit sekundis. 
Kaugtuled valgustavad teed 
umbes 150 meetri kaugusele, 
mis tähendab, et näeme ob-
jekti 6 sekundit enne selleni 
jõudmist ja oleme võimelised 
sellele reageerima ning ot-
sasõitu ka vältima. Kui sõita 
lähituledega, mis valgusta-
vad auto ees teed 40 meetri 
kaugusele, ja auto kiirus  on  
90 km/h, ei suuda ka parima 
reaktsiooniga juht ohu korral 
midagi ette võtta, sest reagee-
rimiseks jääb tal aega vaid 1,6 
sekundit ja auto peatumistee-
kond on sellise kiiruse juures 
70 meetrit.

Samuti on oluline, et sõiduki 
tuled oleksid õigesti regulee-
ritud, sest muidu võivad need 
pimestada vastutulijaid. Ka 
liiga madalale näitavad tuled 
on ohtlikud, sest siis võib juhil 
endal mõni takistus või jala-
käija märkamata jääda.

VILLU VANE, 
maanteeameti liiklusekspert

KADRI PAUL, 
tarbijakaitseameti töötaja

Ilmselt seisab paljudel värs-
ketel autojuhtidel ees oma auto 
ost. Samuti võib juba staažika-
tel autojuhtidel ja -omanikel 
tulla ette olukordi, kus on vaja 
oma neljarattaline sõber uue 
vastu välja vahetada.

Väga levinud on osta uue 
auto asemel kasutatud sõiduk, 
kuna nii tuleb odavam. Kasu-
tatud auto ost on samuti suur 
väljaminek, seega peaks oma 
vajadusi ja võimalusi kindlasti 
hoolikalt kaaluma. Kasutatud 
autot ostes tuleks aga olla eriti 
tähelepanelik, et mitte petta 
saada või, mis veelgi hullem, 
oma elu ja tervist ohtu seada.

Selleks, et hoiduda emotsioo-
ni ajel tehtud otsusest ning olla 
teadlik kasutatud auto ostja, 
tasub arvesse võtta alljärgne-
vaid soovitusi.

Automüüja peab 
olema usaldusväärne 

Kui margieelistus on paigas 
ja auto välja valitud, on järg-
mine samm kontrollida müüja 
usaldusväärsust. Müüja tausta 
uurimiseks tuleks vaadata 
äriregistrist, kas autot müüb 
era- või juriidiline isik. Eraisi-
ku käest osta on odavam, kuid 
eraisikute vahelisi vaidlusi 
lahendab vaid kohus.

Firmade kohta saab infot 
krediidiinfo kodulehelt, samuti 
äriregistrist. Eraisikust müüja 
puhul aitavad päringud inter-
netis ja suhtlusportaalides, aga 
ka krediidiinfo. Ettevõtte puhul 
võiks kahtlusi äratada see, 
kui firma on tegutsenud väga 
lühikest aega, selle põhikapi-
tal on minimaalne, äriregistri 
kannetes on palju muudatusi 
ja firmal puudub koduleht. Kui 
eraisik pakub mitut autot, võib 
tegemist olla varjatud ettevõt-
jaga ja tasub olla ettevaatlik.

Soovi korral osta kasutatud 
auto välismaalt on hea teada, 
et auto ostu-müügilepingut 
ei tasu sõlmida välismaa era-
isikuga. Eraisikult ostmisel 
ei laiene tarbijakaitsereeglid, 
sest tegemist ei ole kaupleja ja 
tarbija vahel sõlmitud lepingu-
ga, vaid kahe eraisiku vahelise 
tehinguga.

Välismaalt vahenda kaudu 
ostmisel peaks enne ostu kind-
laks tegema, kas vahendajal 
on olemas volitused auto eda-
simüügiks ja kuidas jaguneb 
võimalike probleemide korral 
ostja ja vahendaja vahel vastu-
tus. Lisaks peaks uurima, kas 
vahendaja on ostnud auto enda 
nimele ja kas ta müüb seda 
edasi juriidilise või eraisikuna.

Auto ajalugu on 
oluline

Lisaks müüja taustauuringu-
le, tuleks kindlasti kontrollida 
auto ajalugu. Eestist pärit auto 

Kasutatud auto ost ei 
tohiks olla emotsiooniost

puhul saab Liikluskindlustuse 
Fondi kodulehel vaadata, kas 
auto on osalenud avarii(de)s.

Auto andmeid saab kontrol-
lida sõiduki tehasetähise ehk 
VIN-koodi alusel vastava mar-
gi esinduses, vajadusel tuleks 
seda teha koos omanikuga. 
Kui andmeid ei väljastata või 
varjatakse, ei tasu seda sõi-
dukit osta. VIN-koodi ehk 17 
tähest ja numbrist koosneva 
tehasetähise leiab auto ja do-
kumentide pealt.

Vaadata tuleks ka suurte 
autoturgude portaale ja võrrel-
da Eestis pakutavaid autosid 
analoogsetega Euroopa Lii-
dus (EL). Reeglina pärinevad 
kasutatud autod EL-i suure-
matelt turgudelt ja peaksid 
Eestisse toomisel pigem kalli-
nema kui odavnema. Vältima 
peaks otse müügiplatsil tehtud 
nii-öelda eripakkumisi. 

Auto peab olema 
tehniliselt korras 

Unustada ei tohiks auto 
tehnilise korrasolekuga seon-
duvat. Müüjaga tuleks kok-
ku leppida võimalikult pikk 
proovisõit, et saaks sõita ka 
maanteel. Nii saab teada, kas 
auto kisub, “ujub” teel või on tal 
midagi muud viga. Korrasole-
ku kontrolliks on kindlaim viia 
auto ülevaatusele lähimasse 
sama automargi esindusse. 
Kahtlusi peaks tekitama see, 
kui müüja soovitab teha teh-
nilise ülevaatuse mingis konk-
reetses kohas. See võib viidata 
võimalikule kokkumängule.

Autot üle vaadates on oluline 
pöörata tähelepanu selle üldi-
sele seisukorrale, dokumen-

tidele ja võimalikule avariili-
susele. Jälgima peaks sõiduki 
kulumisastet, kontrollima selle 
mõõteriistade ja muude sead-
mete korrasolekut. 

Kogu auto tehnilise seisu-
korraga seonduva teabe peaks 
automüüja ostjale andma kirja-
likult. Suulist teavet on hiljem 
väga raske tõendada.

Peidetud avariilisus 
on suurim oht

Kõige ohtlikum on auto 
peidetud avariilisus. Et seda 
avastada, tuleks kontrollida 
tihendite ääri, et leida märke 
ülevärvimisest, samuti otsida 
plastdetailidelt pragusid, mis 
viitavad paksule pahtlikorrale. 
Veel peaks vaatama, kas uste ja 
muude keredetailide vahed on 
ühtlased. Oluline on teada, et 
auto nahaga kaetud armatuur-
laud viitab raskele avariile ja 
selle tagajärgede kõrvaldami-
sele. Auto teenindusraamatus 
kirjutatut ei tasu võtta puhta 
kullana, sest raamat võib olla 
võltsitud. Auto läbisõitu võiksid 
tõendada arved teeninduse, 
vahetatud varuosade ja remon-
di kohta. 

Autoostust peaks 
jääma jälg

Kui eeltöö on tehtud ja läheb 
autoostuks, siis tuleks hilise-
mate probleemide vältimiseks 
kindlasti sõlmida kahes ek-
semplaris kirjalik ostu-müügi-
leping, kus on fikseeritud auto 
müüja, hind, sõiduki andmed, 
lisavarustus ja seisukord, lä-
bisõidu näit. Lisaks tuleks 
lepingusse kirja panna kõik, 
milles ostja ja müüja omavahel 
kokku lepivad. 

Kui ostate auto välismaalt, 
on leping enamasti võõrkeel-
ne. Seetõttu peaks ostja enne 
lepingu sõlmimist veenduma, 
et on kõigest õigesti aru saa-
nud. Ei maksa unustada, et 
välismaalt autot ostes pole 
auto maksumus ainus kulu, 
vaid sellele lisanduvad näiteks 
transpordi- ja kindlustuskulud.

Võimalusel tuleks ostu eest 
tasuda pangaülekandega, nii 
jääb tehingust jälg ja võima-
likke vaidlusi on hiljem palju 
lihtsam tõendada. Jälgima 
peaks, kes on raha saaja: kas 
lepingus olev isik ja müüja on 
ikka samad. Müüja peab and-
ma ostjale sõiduki ostu eest 
tasumist tõendava dokumendi.

Autoostuga ei maksa 
kiirustada

Kokkuvõttes ei tasu esimest 
meeldiva välimusega autot pi-
mesi ja kiirustades osta. Pigem 
tuleks kontrollida rohkem kui 
vähem. Seejuures oleks hea 
kaasata ostu-müügiprotsessi 
tuttav autoasjatundja ja võima-
likult vähe müügijuttu uskuda. 
Kui miski tundub kahtlane, on 
targem sõiduk ostmata jätta. 

*Ärge lähtuge auto ostmi-
sel emotsioonidest

*Kontrollige automüüja 
tausta

*Kontrollige auto ajalugu 
ja tehnilist korrasolekut

*Ärge usaldage vaid auto 
teenindusraamatut, see võib 
olla võltsitud

*Sõlmige alati kirjalik ostu-
müügileping

*Võimalusel tasuge auto 
eest pangaülekandega

*Kui miski tundub kahtla-
ne,  jätke auto parem ostmata

Soovitused 
kasutatud auto 
ostmisel

Praegu sõidame nii tööle kui 
sealt koju pimedas ja nähta-
vus võib olla väga halb. Tark 
autojuht sellistes oludes ei 
kiirusta.   FOTO: ANATOLI MAKAREVITŠ 

Raske õppusel, kerge 
lahingus
Just sellel põhimõttel peaks meie noorte autojuhtide välja-
õpetamine käima. Aga mitte alati pole see nii. Tunniga libeda 
teega sõitmist ära ei õpi, samuti ei õpi tunniga ära pimedas 
sõitmist. Nii ilmuvadki meie teedele ja tänavatele “rallime-
hed”, kes ei tea oma autost tuhkagi, ei oska ohtusid hinnata 
ega veel vähem pimedas sõita. Hoidku kõigevägevam selliste 
eest, sest enesekindlad uljaspead ei saa arugi, kuidas nende 
auto võib käituda, kui teeolud järsku muutuvad…

Sealt tulevadki viimasel ajal “teeoludele mitteavastava 
kiirusega” sõitvad “rallikad”, kes oma auto lähimas kurvis 
katusele keeravad. Ja nende hulgas pole ainult vahtralehega 
juhid!

Praegu on käes kõige pimedam aeg, teeolud võivad väga 
kiiresti muutuda. Sageli sajab ka kõvasti vihma ning puhub 
tugev tuul. Ärge valige teeoludele mittevastavat kiirust, pi-
gem varuge pool tundi rohkem aega, siis  jõuate elusalt ja 
tervelt sihtpunkti.
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Jõgeva-Põltsamaa 
maanteel sai 
inimene vigastada

Politsei- ja piirivalveameti 
korrapidaja andmetel toimus 
3. novembril kell 15.10 liiklus-
õnnetus Jõgeva maakonnas 
Põltsamaa vallas Jõgeva-Põltsa-
maa 16. kilomeetril, kus sõidu-
auto BMW 316, mida juhtis seni 
kindlakstegemata isik, kaotas 
juhitavuse ja sõitis teelt välja 
ning rullus üle katuse. Tagaist-
mel turvavööga nõuetekohaselt 
kinnitamata 23-aastane Willy 
sai viga ja viidi Tartu haiglasse.

VOOREMAA

Jahimehed küttisid 
tänavu Eestis 
37 karu

Tänavusel karujahihooajal 
küttisid jahimehed Eestis 37 me-
sikäppa ehk kolm looma vähem 
kui limiit lubas.

Jahimehed lasid 1. augustist 
31. oktoobrini kestnud hooajal 
limiidi täis peaaegu kõigis maa-
kondades, vaid Harjumaal kütiti 
kaks ja Raplamaal üks karu 
limiidist vähem, ütles keskkon-
nateabe keskuse ulukiseireosa-
konna juhataja Peep Männil.

Kõige enam ehk seitse karu 
lasid jahimehed Ida-Virumaal. 
Lääne-Virumaal lasti kuus, Tar-
tu- ja Jõgevamaal viis, Harju- ja 
Järvamaal neli, Põlvamaal kaks, 
Lääne-, Pärnu-, Rapla- ja Viljan-
dimaal kütiti kõigis üks karu.

Männili sõnul näitas karude 
arvukus tänavu väikest langust. 
“Seetõttu tõmbasime limiiti vei-
di tagasi,” lausus ta, lisades, et 
mitmelt poolt kostis ka nurinat, 
et tahaks rohkem lasta.

Eesti Jahimeeste Seltsi te-
gevjuht Tõnis Korts ütles, et 
suurkiskjate küttimismahtude 
määramisel peaks rohkem usal-
dama jahimehi ja jahindusnõu-
kogude soovitusi. “Jahimeeste 
käest küsitakse seireandmeid, 
aga samas neid ei usaldata. Ja-
hindusnõukogudesse kuuluvad 
erinevate valdkondade esinda-
jad, kes vaatavad suurkiskjate 
teemat laiemalt,” lausus Korts.
BNS

Riik ootab 
turuosaliste panust 
kasutatud autode 
turu korrastamisel

Esmaspäeval kasutatud auto-
de müügi teemalisel ümarlaual 
osalenud tarbijakaitseameti, 
maksu- ja tollimeti, maantee-
ameti, Autode Müügi- ja Tee-
nindusettevõtete Eesti Liidu 
(AMTEL),  portaali Auto24.ee 
ja Eesti Liisingühingute Liidu 
esindajad tõdesid, et olukorra 
parandamiseks on vaja kõigi 
turuosaliste panust.

Tarbijakaitseameti direk-
tor Andres Sooniste tutvustas 
ümarlaual kolme ameti kont-
rollialase koostöö tulemusi. 
Tarbijakaitseameti, maksu- ja 
tolliameti ning maanteeameti 
kontrollid hõlmasid tänavu 
maist oktoobri lõpuni üle Eesti 
kokku 35 automüügiplatsi ja 110 
autot. “Kontrollialase koostöö 
käigus tuvastasid kolm ametit 
rikkumisi 57 protsendil kont-
rollitud ettevõtetest,” märkis 
Sooniste.

Seejuures näitasid tarbija-
kaitseameti ja maanteeameti 
kontrollid muu hulgas, et 28 
protsendil juhtudest puudus 
autol müügikuulutuses reklaa-
mitud varustus. BNS

Võrdõigusvoliniku kantselei 
on alustanud esimest korda 
inimeste nõustamist ka maa-
kondades. Kui seni on volinik 
võtnud inimesi nõustamiseks 
vastu vaid Tallinnas, siis sel-
lest aastast saavad ka teiste 
maakondade elanikud pare-
ma võimaluse spetsialistiga 
silmast silma oma murest 
rääkida. Homme on võrdõi-
gusvolinik Mari-Liis Sepper 
Jõgeval.

HELVE LAASIK

Nõustamisele oodatakse 
eelkõige neid, kes on kogenud, 
et neid on tööelus või muus 
olukorras asetatud ebasoodsa-
masse olukorda nende soo, lap-
sevanemaks olemise, rahvuse, 
vanuse, nahavärvuse, usutun-
nistuse, puude või seksuaalse 
suundumuse tõttu.

Mari-Liis Sepper tõi mõned 
näited enamlevinud probleemi-
dest. “Võite pöörduda juhul, kui 
te saate viletsama töö või vähem 
palka või ei võeta teid üldse töö-
le seetõttu, et olete lapsevanem 
või teil on perekondlikud kohus-
tused. Nõu saamiseks võivad 
pöörduda ka mehed, kellesse 
tööandja suhtub halvemini just 
seetõttu, et nad on lapseva-
nemad. Näiteks tuleb ette, et 
tööandja ei taha lasta meestöö-
tajat lapse haigestumise puhul  
hoolduslehele.

Igaüks vajab 
personaalset 
nõuannet

Samuti saab võrdõigusvo-
liniku juurest nõu, kui kedagi 
tõrjutakse tema vanuse või 
puude tõttu, näiteks kui ini-
mene ei saa seetõttu tööd või 
on teenused sellised, et neid 
ei saa puude tõttu kasutada. 
Ka sellisel juhul, kui inimene 
kasvatab puudega last ja töö-
andja suhtub temasse seetõttu 
halvemini, väljendugu see töö-
tingimustes, palgas, koolituse-
le pääsemises, tööülesannete 
jagamises vms. Voliniku poole 
tasub pöörduda ka vene, ukrai-
na või mõnest muust rahvusest 

inimesel, keda just rahvuse 
tõttu halvemini koheldakse 
kui näiteks eestlast,” rääkis ta.

Kui probleemi on kirjelda-
tud, annab volinik kõigepealt 
hinnangu, kas seadus keelab 
sellise kohtlemise, mis on 
inimesele osaks saanud. Ole-
nevalt olukorrast, on olemas 
mitmesuguseid võimalusi õi-
gusi kaitsta. Volinik saab ise 
asja uurida, nõuda tööandjalt 
või teenusepakkujalt välja do-
kumendid ja selgitused.  Töö-
vaidlustega saab selle pinnalt 
minna edasi töövaidluskomis-
joni või kohtusse.

“Iga inimene vajab oma per-
sonaalse looga personaalset 
nõu. Selleks me nõustamist 
korraldamegi. Kõige keeru-
lisematel juhtudel ning kui 
see on vajalik, saame aidata 
inimesi kohtusse pöördumisel, 
ka advokaadi palkamisega,” 
kinnitas Sepper.

Voliniku poole võivad kõige-
pealt pöörduda ka tema pere-
liikmed, töökaaslased, alati ei 
pea seda tegema ise.

“Ametliku uurimise jaoks 
on siiski vaja kannatanu enda 
nõusolekut. Küsida võib julgelt 
ja oma nime ei pea ütlema. 
Nõustamine maakondades 
toimub vaid ühel päeval aastas. 
Voliniku kantseleisse võib aga 
küsimustega helistada igal 
tööpäeval kella 9.00-17.00. Ka 
tööandjad ja kohaliku omava-
litsuse ametnikud võivad sea-
duste paremaks mõistmiseks 
meile helistada ja nõu küsida,” 
ütles võrdõigusvolinik.

Et nõustamine toimub esi-
mest korda maakondades, võib 
tulla rääkima ka lähedasega 
juhtunust või aastaid tagasi 
aset leidnud diskrimineerimi-
sest. Voliniku kantseleis kaar-
distatakse inimeste kokkupuu-
teid diskrimineerimisega.

Põhjuseks hoiakud 
ja eelarvamused

Esimene nõustamine oli 
võrdõigusvolinikul Jõhvis. 
Sealsed probleemid muust 
Eestist  kardinaalselt ei erine. 

“Ühe nõustamispäeva pinnalt 
ei tahaks suuri üldistusi teha, 
kuid julgen arvata, et kõikjal 
Eestis on inimeste teadlikkus 
madal nii oma õigustest, ava-
likest teenustest, millele neil 
õigus on, kui ka asutustest, 
kust saab küsimuste või mu-
rede korral abi. Kõikjal Eestis 
esineb ebavõrdset kohtlemist 
kõigi eelnimetatud tunnuste 
tõttu (sugu, rahvus, vanus 
jne). Loomulikult on puuetega 
inimestel hoopis teistsugused 
mured ja ebavõrdse kohtle-
mise kogemused kui näiteks 
venekeelsel elanikkonnal, väi-
kelaste emade kogemused 
erinevad seksuaalvähemuste 
esindajate diskrimineerimise 
kogemustest. Nende koge-
muste algpõhjus on aga sama 
– hoiakud ja eelarvamused,” 
nentis Sepper.

Oma õigusi peaks 
teadma

Esimene samm on alati oma 
õiguste teadmine. Kui midagi 
juhtub, tekib konflikt või ini-
mest koheldakse ebaõiglaselt, 
saab vähemalt läbirääkimiste 
teel enda eest seista. Kui see 
ei anna tulemusi, tuleb otsida 
abi professionaalilt.

“Võrdse kohtlemise põhi-
mõtte kohta tuleks teada, et 
samaväärses olukorras olevaid 
inimesi tuleb kohelda võrdselt.

Aga on ka keerulisemaid 
juhtumeid – kui äriühing peab 
kulusid kärpima ning koonda-
miste pärast peab tööd ümber 
korraldama, ei tohi tööülesan-
deid ümber jagades eelistada 
meestöötajaid. Samuti ei tohi 
töötajatel vahet teha rahvuse 
pinnalt. Või kui seda tehakse, 
siis peab selleks olema põh-
jus, mis välistab rahvuse tõttu 
diskrimineerimise kahtluse,” 
lisas volinik.

Selle aasta jooksul jõuab 
võrdõigusvolinik ka Tartusse, 
Põlvasse ja Paidesse. Maa-
kondlik õigusnõustamine toi-
mub projekti “Soolõime ja õi-
guskaitsega sugude võrdsuse-
ni” raames, mida rahastatakse 
Norra toetustest 2009-2014.

Võrdõigusvolinik nõustab 
homme Jõgeval

TOOMAS REINPÕLD

Möödunud reedel kogunes 
Põltsamaal oma esimesele 
istungile Põltsamaa linnavo-
likogu kaheksas koosseis, kes 
valis 12 poolthäälega volikogu 
esimeheks Andres Vääni.

Istungi avanud Põltsamaa 
linna valimiskomisjoni esi-
mees Tiia Vahter lausus, et 
seadusest tulenevalt pole pea-
le linnavolikogu esimehe ja 
aseesimehe valimise ning 
senise linnavalitsuse tagasi-
astumispalve ärakuulamise 
esimese istungi päevakorda 
lisada võimalik.

Volikogu esimees 
peab koguma 
häälteenamuse

Põltsamaa linna 17-liikme-
lise volikogu puhul tähendab 
häälteenamus seda, et voli-
kogu esimehe ametisse kin-
nitamiseks peab tema poolt 
hääletama vähemalt üheksa 
linnavolikogu liiget. Kandidaa-
tidele antakse võimalus ka en-
nast tutvustada ja seda teevad 
nad ülesseadmise järjekorras. 
Igal volikogu liikmel on õigus 
esitada kandidaadile üks kü-
simus. Igal volikogu liikmel on 
volikogu esimehe valimisel üks 
hääl ja valimist korraldab linna 
valimiskomisjon. Hääletamise 
tulemuse kinnitab linna vali-
miskomisjon oma otsusega.

Põltsamaa linnavolikogu 
liige Margus Oro esitas linna-
volikogu esimehe kandidaa-
diks Andres Vääni ja Margus 
Ääremaa esitas kandidaadiks 
Anti Orava.

Andres Vään rääkis, et on 
alates 1983. aastast Põltsa-
maa linna elanik. Varem on 
ta Põltsamaa linnavolikogus 
kuulunud mitmesse komisjoni, 
samuti on ta pikka aega olnud 
Põltsamaa Ettevõtjate Liidu 
juhatuse esimees.

Anti Orav küsis Andres Vää-
nilt, mida tema teeks volikogu 
juhtimisel teisiti, kui seni on 
tehtud. Vääni sõnul pööraks 
ta tähelepanu protokollide vor-
mistamisele nii, et need oleksid 
konkreetsemad ja väljendaksid 
paremini linnavolikogu ko-
misjonide liikmete arvamu-
si. Vääni hinnangul võiksid 
komisjonide protokollid olla 

formuleeritud pigem otsuste 
kui aruteludena.

Anti Orav lausus, et vali-
miskampaania ajal rääkis ta 
endast ja oma mõtetest pikalt 
ning nii põhjalikult  pole seda 
enam teha tarvis. Ta soovis 
hoopis volikogu liikmetele 
vastupidamist ja sisemist põ-
lemist, et järgneva nelja aasta 
jooksul Põltsamaa linna aren-
gut kujundada. Orava sõnul on 
tema soov, et Põltsamaa linna 
elu ei kujundaks ainult üks 
erakond, vaid volikogu laua 
ümber on rohkem inimesi, kes 
selles protsessis kaasa peaksid 
lööma. Ta lisas, et linnavoliko-
gu roll peaks linna juhtimisel 
suurem olema.

Salajase hääletamise tule-
musena osutus Põltsamaa lin-
navolikogu esimehe ametisse 
valituks Andres Vään 12 toe-
tushäälega. Anti Orava poolt 
hääletas viis volikogu liiget. 

Linnavolikogu aseesimehe-
kandidaatideks esitati Margus 
Oro ja Guido Pook. Oro lausus 
enda tutvustamiseks, et on 
läbi-lõhki põltsamaalane ja 
töötanud nii riigi-, era- kui mit-
tetulundussektoris. Põltsamaa 
linnavolikogusse osutus ta 
valituks kolmandat korda.

Linnavalitsus esitas 
lahkumispalve

Guido Pook rääkis voliko-
gulastele, et on sünnilt põlt-
samaalane ja enamiku oma 
elust Põltsamaal elanud. Ta 
on kolme lapse isa ning era-
firma juht. Ta kuulus ka eel-
mise Põltsamaa linnavolikogu 
koosseisu. Salajase hääletuse 
tulemused jagunesid volikogu 
aseesimeeste kandidaatide 
vahel täpselt samuti nagu lin-
navolikogu esimehe kandidaa-
tidegi vahel: Margus Oro kogus 
12 ja Guido Pook viis häält. 

Vastavalt volikogu päevakor-
rale esitas Põltsamaa linnapea 
Jaan Aiaots linnavolikogule 
lahkumispalve. Põltsamaa lin-
navalitsuse liikmetena esitasid 
volikogule lahkumispalve Jaan 
Aiaots, Kaire Bubnis, Sille 
Epro, Sven Lass, Jüri Männik-
saar ja Margus Ääremaa. Jaan 
Aiaots lausus, et senise linna-
valitsuse volitused kehtivad 
kuni uue linnavalitsuse koos-
seisu ametissenimetamiseni.

Põltsamaa volikogu juhib 
Andres Vään

Võrdõigusvolinik Mari-Liis Sepper ootab meie maakonna inimesi 6. novembril kell 10.30-12.30 
maavalitsuses aadressil Suur tänav 3.                                                                                FOTO: ERAKOGU

Andres Vään juhib alates möödunud reedest lisaks Põltsamaa 
Ettevõtjate Liidule ka Põltsamaa linnavolikogu.

FOTO: TOOMAS REINPÕLD
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Septembri lõpus korralda-
sid Tallinna Ettevõtlusin-
kubaator ja loomemajan-
duse infokeskus Loov Eesti 
ingliskeelse tootearenduse 
nädalalõpu, mis kandis nime 
IdeaMarket + TeamLabi. Et-
tevõtmisel sündis mentorite 
abiga viis uut äriideed.

JAAN LUKAS

Rahvusvahelise mõõtmega 
ettevõtmisele kogunes am-
bitsioonikate ja innovaatiliste 
ideedega inimesi kogu Eu-
roopast. Ajujaht ja Tallinna 
Ettevõtlusinkubaator tunnis-
tasid võitjaks Jõgeva füsiote-
rapeudi Martin Tohti juhitava 
3 D Treatment System hea 
meeskonna töö ja innovaatilise 
lähenemise, mille tulemusena 
pakuti välja idee kolmedimen-
siooniliselt liikuvast massaaži-
laua peatoest.

Auhinnaks oli võimalus osa-
leda LoomeBosoni tugiprog-
rammis Tallinna Loomein-
kubaatoris ning pääs Eesti 
prestiižikamale ettevõtlus-
konkursile Ajujaht neljakümne 
parima võistleja sekka.

Peavalud pärast 
massaaži

Füsioterapeut Martin Toht 
märkis, et idee uut tüüpi 
massaažilauast sai alguse 
tähelepanekust, kus paljud 
alaseljavaludega massaažis 
käinud inimesed kaebasid pä-
rast protseduuri pingetunnet 
õlavöötmes ja peavalu.

“Tuldi ravima selga, kuid 
saadi hoopis peavalu! Mõtle-
sin selle põhjustele ja leidsin 
vastuse. Nimelt on kõikidel 
massaažilaudadel peaosa jäi-
galt fikseeritud ja ei lase ini-
mese peal massaaži ajal vabalt 
liikuda. Kui kliendi pea on 
massaažilaua peatoes olevas-

se süvendisse fikseeritud, siis 
koguneb massaaži ajal kogu 
pinge kaela.

Lahenduseks otsustasin 
disainida kolmes dimensioo-
nis (3D) liikuva massaažilaua 
peatoe, mis liigub üles-alla, 
paremale-vasakule ning pi-
kisuunas.

Edaspidi on kavas disainida 
liikuvaks ka massaažilaua 
jalgade osa. Idee on muuta 
massaažilaual läbi viidava ravi 
kontseptsooni terves maail-
mas, mis tähendab, et staati-
lisest teraapiast saab dünaa-
miline. Meie keha on loodud 
liikuma, mitte aga passiivselt 
lamama,” rääkis Toht.

Nagu kergel 
merelainel

“Kui massaažilaua erinevad 
osad – algul peatugi, hiljem 
ka jalgade osa — teraapia 
ajal liiguvad, siis ei teki selle 
protseduuri ajal kehasse pin-
geid, vaid need hajuvad koos 
laua liikumisega. Sellisel laual 
toimub massaaži ajal mõnus 
kerge venitus, mis muudab 
keha pingevabaks. Laual olles 
tunned end kui kergel merelai-
nel, sest liikumine lõdvestab 
tervet keha. Laualt tõustes 
oled täiesti pingevaba. 3D liiku-
mine on inimese organismile 
omane liikumine,” kirjeldas 
füsioterapeut. 

Ta loetles ka kolmedimen-
siooniliselt liikuva massaa-
žilaua kolm põhilist eelist. 
“Esiteks ohutus – vähem riske 
massaaži tegemisel kodus või 
algaja terapeudi puhul. Teiseks 
nauditavus – teraapia ajal toi-
mub kaela väga kerge venitus, 
mis muudab õlavöötme, kaela 
ja pea pingevabaks. Ning kol-
mandaks efektiivsus – ei teki 
pea- ja kaelavalusid ning vähe-
neb vajalike teraapiakordade 
arv. Nii on võimalik kiiremini 

terveks saada ja ravi tulemus 
on parem. Kui töötajad vähem 
haiguslehel viibivad, on sellest 
kasu ka tööandjail,” tõdes ta.

Uut lauda aitab välja 
töötada meeskond

Innovaatilise massaažilaua 
idee tekkis Martin Tohtil 2012. 
aasta kevadel. “Tegin paberil 
visandi valmis. Rääkisin oma 
ideest ühele massaažilaudade 
tootjale, kes oli koostööst väga 
huvitatud, kuid mitmetel põh-
justel jäi asi tema poolt soiku. 
Idee põles mul peas edasi, us-
kusin selle suurde potentsiaali 
ning otsustasin 2013. aasta algu-
ses, et lähen oma ideega Eesti 
suurimale ettevõtluskonkursile 
– Ajujahi saatesse. Sel sügisel 
kutsusin oma meeskonda ühe 
kogenud füsioterapeudi. Idea-
Marketi võistluselt lisandusid 
veel tootedisainer ning insener, 
kes on omalt poolt nõu andnud,” 
rääkis Martin Toht.

Masseerimis-
võimalused töökohalgi

Martin Tohti sõnul kavatse-
takse 3D massaažilaua proto-
tüüp valmis saada 2014. aasta 
kevadel ja pool aastat kulub sel-
le testimisele ja täiustamisele.

“Uute laudade tootmine võib 
alata tuleva aasta lõpus. Ta-
hame disainida laua selliseks, 
et isegi viieminutilise lihtsa 
teraapiaga tekiks patsiendil 
hea ja vabastav tunne. Sel laual 
on võimalik lihtsamat teraapiat 
teha ka ilma erikoolituseta. 
Kui selline laud on töökohal, 
saavad töötajad teha ükstei-
sele lühiteraapiaseansi, mis 
parandab oluliselt õlavöötme 
ja pea piirkonna verevarustust 
ja nii paraneb ka töö kvaliteet,” 
kinnitas füsioterapeut.

Martin Toht töötab Jõgeva 
haiglas ja praktiseerib oma 
erialal ka ettevõtjana.

Martin Tohti idee võitis 
IdeaMarketil esikoha

Riik on hoidunud tegemast 
vajalikke otsuseid, millega 
tagada pensionisüsteemi jät-
kusuutlikkus, ilma muudatusi 
tegemata jääb pensionikind-
lustus aga aastakümneteks 
puudujääki, halvendades eel-
arvepositsiooni ning piirates 
riigi võimalusi investeerida 
teistesse valdkondadesse, 
märgib riigikontroll.

“Praeguse seisuga kok-
ku lepitud pensioniea tõus 
jõuab lõpule 2026. aastal ning 
edasisi muudatusi on kavas 
analüüsida 2019. aastal. See 
võib tähendada liiga lühikest 
ettevalmistusaega rahvas-
tiku jaoks ning suutmatust 
kohandada süsteemi sujuvalt 
demograafiliste muudatuste-
ga,” märkis riigikontroll oma 
aastaraportis.

Siiani pole riigikontrolli hin-
nangul põhjalikult kaalutud 
automaatse kohandamismeh-
hanismi rakendamist, mis 
võimaldaks leida pikaajalisi 
lahendusi. Samuti pole veel 
reformitud töövõimetuskind-
lustust ega üle vaadatud teisi 
eri liiki pensionide maksmise 
põhjendatust.

“Selline olukord lükkab pen-
sionisüsteemi jätkusuutlikkuse 
saavutamise kaugele tulevikku 
ning seni on riikliku pensioni-
kindlustuse puudujääk riigi-
eelarvele märkimisväärseks 
ja üha suurevaks koormaks,” 
kirjutas riigikontroll.

Riiklik pensionikindlustus 
on puudujäägis olnud 2009. 
aastast saadik ning puujääk 
suureneb pidevalt, jõudes 2017. 
aastaks 474 miljonini. Pensioni-
kindlustuse defitsiit moodus-
tab 2013. aasta riigieelarvest 
4,8 protsenti, aastaks 2017 
suureneb see 5,2 protsendini. 
Prognooside kohaselt jääb 
pensionikindlustus defitsiiti vä-
hemalt järgmiseks 50 aastaks.

Pensionikindlustuse puu-
dujääki vähendab tulevikus 

mõnevõrra teise samba ehk 
kohustusliku kogumispensioni 
rakendamine, kuid see ei taga 
süsteemi jätkusuutlikkust.

“Püsiva puudujäägi katmi-
seks peab riik kasutama raha, 
mida muul juhul saaks raken-
dada teistes valdkondades. 
Õpetajad ja arstid streikisid, 
sest riik ei suutnud leida raha 
nende palgatõusuks,” märkis 
riigikontroll.

Pensionikindlustuse puudu-
jääki süvendavad Eestis toimu-
vad demograafilised protses-
sid: rahvastiku vananemine, 
negatiivne iive, pidev tööealiste 
inimeste ja laste väljaränne. 
Üle 65-aastaste inimeste arv 
suureneb perioodil 2010–2050 
prognooside kohaselt 31 prot-
sendi võrra, jõudes 227 000-lt 
ligi 300 000-ni.

Samal ajal väheneb tööealis-
te ehk 20-64-aastaste inimeste 
arv ligi 20 protsendi võrra ehk 
827 000-lt 665 000-ni. Mõlemad 
näitajad jätkavad sama ten-
dentsi ka pärast 2050. aastat. 
Prognooside kohaselt peab 
2060. aastal ühte pensionäri 
üleval pidama ainult 1,3 töö-
tajat. Enne majanduskriisi 
kuni 2008. aastani oli vastav 
suhtarv 1,7.

Oluline pensionikindlustuse 
eelarve puudujääki põhjustav 
tegur on ka inimeste oodatust 
varasem pensionile jäämine. 
Riik on küll teinud otsuse tõsta 
üldine pensioniiga 65. eluaas-
tani, kuid pole selge, kuidas 
tagatakse, et inimesed ka tege-
likult selle ajani töötavad. Eriti 
arvestades asjaolu, et praegu 
lahkuvad paljud tööturult enne 
ametliku vanaduspensioni iga.

Madala keskmise pensioniea 
kujunemise põhjuseks on ka 
ulatuslik töövõimetuspensio-
nile jäämine. Töövõimetuspen-
sionäride arv on alates 2001. 
aastast kasvanud 118 protsen-
ti  ja jõudnud praeguseks ligi 
100 000-ni. BNS

Riigikontroll: 
pensionisüsteemi reformid 
tuleb otsustada lähiaastail

Lääne-Virumaal 
hukkus palkide alla 
jäänud autojuht

Lääne-Virumaal hukkus pü-
hapäeval tööõnnetuses autojuht, 
kes jäi koormast kukkunud pal-
kide alla.

59-aastase mehe surmaga 
lõppenud tööõnnetus juhtus 
pühapäeval kella 16.15 paiku 
Lääne-Virumaal Viru-Nigula 
vallas Ojakülas ettevõtte Le-
meks Sadama laoplatsil, teatas 
tööinspektsioon.

Kunda sadamasse puitmaterja-
le vedanud OÜ Raja Auto töötaja 
sai laoplatsil koorma peale ja 
sõitis kontori ette, kus hakkas 
seda rihmadega kinnitama. Kui 
autojuht oli ühelt poolt rihmad 
kinnitanud, läks ta teisele poole 
laadungit sama tegema. Kinni-
tamata koormapoolelt kukkus 
mehele aga umbes nelja meetri 
kõrgusest koormast peale kaks 
kasepalki, pikkusega umbes kolm 
meetrit ja läbimõõduga umbes 20 
sentimeetrit.

Õnnetust keegi pealt ei näinud. 
Autojuht kandis kaitsekiivrit. 
Õnnetust uurib tööinspektsiooni 
Ida inspektsioon.

Tänavu on tööinspektsioon 
kümne kuu jooksul registreerinud 
3323 tööõnnetust, neist lõppes 
surmaga 17. BNS

Loomaaia 350 000. 
külastaja sellel aastal 
tähistab uut rekordit

Tallinna loomaaeda külastas 
laupäeval 350 000. loodusesõber, 
tegemist on uue rekordiga sellel 
sajandil.

“Kogu eelmine vihmane nädal 
kulus kassanumbrite jälgimisele, 
laupäevahommikune päikese-
paiste aga tõotas ümmarguse 
numbri kiiret täitumist. Looma-
aia töötajad olid varakult väravas 
ootamas, et õnnelikku piletiostjat 
rõõmustada. Selleks osutus tal-
linlane Paul Ney, kes tuli loomaae-
da koos kaasa Katri Raudsepa ja 
kolme lapsega,” rääkis loomaaia 
pressiesindaja.

Perekond sai loomaaia direkto-
rilt Mati Kaalult tugeva käepigis-
tuse ja kingiks loomaaia aastase 
perepääsme koos suveniiridega. 
“Lapsed Oliver (12), Hanna-Loore 
(11) ja Iris (1) jõuavad loodeta-
vasti aasta jooksul loomaaia loo-
mad ja rajad põhjalikult selgeks 
saada,” märkis pressiesindaja.

Direktor Mati Kaal, kellel täitus 
1. novembril 45 aastat looma-
aeda tööle tulemisest, nentis, et 
loomaaedade populaarsus on 
tõusutrendis ja kokku külastab 
maailma loomaaedu 700 miljonit 
inimest aastas. BNS

Peipsi kalapaatidele 
pannakse GPS-id

Peipsi, Pihkva ja Lämmijärvel 
probleemiks oleva ebaseadusliku 
kalapüügi ohjeldamiseks on kesk-
konnaministeeriumil kavas haka-
ta seal kala püüdvatelt alustelt 
nõudma GPS-jälgimisseadmeid, 
kirjutas Eesti Päevaleht.

Ministeeriumi kalavarude osa-
konna juhataja Kaire Märtin 
sõnas, et Eesti-Vene kalandus-
kokkuleppe järgi on Peipsi järvel 
mutniku ehk põhjanooda va-
henditega laevadel juba praegu 
GPS-jälgimisseadmed. Sellest 
hoolimata on nii Peipsi, Pihkva 
kui ka Lämmijärvel kasutatavad 
ebaseaduslikud püügivahendid 
endiselt pinnuks silmas.

“Üks võimalus järvel järeleval-
vet tugevdada on laiendada GPS-
ide kasutamise nõuet ka teistele 
laevadele,” selgitas Märtin, miks 
muudatus on kavas kalapüügi-
seadusesse kirjutada.BNS

Martin Toht on veendunud, et mida vabamalt patsient ennast massaažilaual tunneb, seda 
kiiremini saab ta oma vaevustele leevendust.                                                                 FOTO: ERAKOGU
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Lühidalt

Juba lähinädalatel peaks 
olema kauplustes saadaval 
Põltsamaa Felixi uued ko-
dused köögiviljahoidised, 
lisaks kahel erineval moel 
maitsestatud hapukapsad.

TOOMAS REINPÕLD

Tootesari Põltsamaa Kodune 
ongi inspireeritud kodustest 
maitsetest. 

Kõik hoidised on säilitusai-
neteta ja valmivad köögivil-
jadest, mis kasvanud Tartu-, 
Jõgeva-, Pärnu- ja Viljandimaa 
talunike põldudel. Kokku ostis 
Põltsamaa Felix uue sarja val-
mistamiseks talunikelt ca 350 
tonni köögivilju.

Uued tooted peagi 
kauplustes

Põltsamaa Felixi turundus-
direktori Marek Viiloli kinni-
tusel peaksid  uute retseptide 
järgi valmistatud kurgid, ha-
pukapsad ja riivitud punapeet 
kauplustesse jõudma lähinäda-
latel. Esmaspäeval, 28. oktoob-
ril esitleti uusi tooteid Eesti 
toiduajakirjanikele Tallinnas, 
kus restorani Neikid Resto 
peakokk neist mitmesuguseid 
roogasid valmistas. 

Kapsale lisati veini

Uude sarja kuuluvale hapu-
kapsale on köömnetega antud 
traditsiooniline kodune maitse, 
sest paljud perenaised lisavad  
hapukapsale köömneid ka 
kodus. Felixi turundusdirek-

tori sõnul varem köömnetega 
hapukapsast poest saada ei ol-
nud. Hoopis omapärane on aga 
retsept, mille järgi lisatakse 
hapukapsale  veini “Põltsamaa 

Kuldne”. Felixi turundusjuhi 
sõnul tasakaalustab vein ha-
pukapsa üldist happelist fooni. 
Teistele toidutootjatele aga 
hapukapsale lisamiseks “Põlt-
samaa Kuldset” ei müüda, see 
jääb vaid Felixi toote eripäraks. 
Idee sündis koos Eesti Peakok-
kade Ühendusega.

Kurk 
kartulikrõpsude 
asemele

Ka kurgile on püütud uue 
retseptiga kodusemat maitset 
anda. Konservile on lisatud 
äädikat, soola, mustasõstra-
lehti, pipart, küüslauku ehk 
just neid maitseaineid, mida 
koduski  marineeritud kurkide-
le lisatakse. Felixi koduse kurgi 
marinaad on muide mahedam 
kui teistel kurgihoidistel.  

Uut “Suupiste kurki” soovi-
tavad maitsemeistrid süüa näi-
teks kartulikrõpsu asemel või 
ka näksimiseks õllesõpradele.

Punapeedisalatis on peedid 
õhukesteks krõmpsudeks laas-
tudeks riivitud. Marinaadile on 
lisatud nii äädikat, soola kui 
suhkrut. Põltsamaal on mitme-
suguseid hoidiseid valmistatud 
juba 1920.  aastatest alates, 
viimasel 20 aastal on valmi-
nud köögiviljahoidised Felixi 
kaubamärgi all. Siiani on Põlt-
samaa kaubamärki kandnud 
vaid marja- ja puuviljatooted.

Põltsamaa Felix toodab ja tu-
rustab ligi 300 toodet kaheksa 
erineva kaubamärgi all.

Tänavu jõuab turule üle 25 
Põltsamaal valmistatava uue 
toote.

Põltsamaa Felixilt uued  
köögiviljahoidised

Põltsamaa Koduse 
sarja kuuluvad viis 
uut hoidist

* Põltsamaa Kodune mari-
neeritud kurk
* Põltsamaa Kodune suu-
pistekurk
* Põltsamaa Kodune riivitud 
punapeet
* Põltsamaa Kodune prae-
kapsas köömnetega
* Põltsamaa Kodune prae-
kapsas “Põltsamaa Kuld-
sega”

Julged maitsed

Neikid Resto peakokk ja 
Eesti Peakokkade Ühen-
duse liige Koit Uustalu soo-
vitas Põltsamaa Kodust 
riivitud punapeeti servee-
rida näiteks kitsejuustu ja 
kiluga. “Põltsamaa Koduse 
sarja maitsed on üsna jul-
ged ja seetõttu soovitan ka 
köögis nendega üsna julgelt 
katsetada. Koduse toote-
sarja kurke soovitan teha 
näiteks /boeuf à la tartare/ 
stiilis veiseliha ja meega 
ning praekapsast hautada 
pannil, lisades õunaviile. 
Serveerida sobib koos lõhe-
ga,” ütles Uustalu.

Euroopa Liit kavatseb 
vähendada kilekottide 
kasutamist

Euroopa Komisjon võttis täna 
vastu ettepaneku vähendada 
õhukeste plastkandekottide ka-
sutamist Euroopa Liidus, teatas 
Euroopa Komisjoni Eesti esin-
duse avalikkussuhete osakond.

Liikmesriigid saavad ise va-
lida meetmed, mida nad peavad 
eesmärgi saavutamiseks kõige 
sobivamaks, kehtestades kas 
kasutustasud või tingimused 
kilekottide keelustamiseks. 
Õhukesi kilekotte kasutatakse 
sageli ainult üks kord, kuid 
need säilivad keskkonnas sadu 
aastaid, seda tihti kahjulike 
mikroskoopiliste osakeste näol, 
mis on teadaolevalt ohtlikud 
eelkõige mereelustikule.

“Me astume samme, et la-
hendada väga tõsine ja kõigile 
nähtav keskkonnaprobleem. 
Igal aastal saab rohkem kui 
8 miljardist kilekotist Euroo-
pas praht, mis tekitab tohutut 
keskkonnakahju. Mõned liik-
mesriigid on juba saavutanud 
suurepäraseid tulemusi kilekot-
tide kasutamise vähendamisel. 
Kui teised riigid järgivad nende 
eeskuju, võiksime praegust 
üldist kilekottide tarbimist Eu-
roopa Liidus vähendada isegi 
kuni 80 protsendi võrra,” sõnas 
ELi keskkonnavolinik Janez 
Potočnik.

Sisuliselt muudetakse et-
tepanekuga pakendite ja pa-
kendijäätmete direktiivi kahe 
peamise teguri abil. Esiteks on 
liikmesriigid kohustatud astu-
ma samme, et vähendada sellis-
te kilekottide tarbimist, mis on 
õhemad kui 50 mikronit, kuna 
neid korduvkasutatakse harve-
mini kui paksemaid kilekotte 
ning visatakse sageli ära. Tei-
seks võimaluseks on kasutada 
majandushoobasid, nagu tasud, 
riiklikud vähendamiseesmär-
gid ja turustuspiirangud (mille 
suhtes kehtivad Euroopa Liidu 
toimimise lepingus sätesta-
tud siseturueeskirjad). Mõnes 
liikmesriigis tasude ja muude 
meetmete abil saavutatu näitab, 
et tõhusate vahenditega on või-
malik jõuda heade tulemusteni.

Ettepanek on jätk üksikute 
liikmesriikide võetud meet-
metele ning ELi liikmesriikide 
keskkonnaministrite palvele, 
et komisjon hindaks võimalusi 
tegutsemiseks ELi tasandil. 
Ettepanek tehti pärast põhja-
likku avalikku arutelu, milles 
väljendati laialdast toetust ELi 
algatusele selles valdkonnas.

VOOREMAA

Talleggil uus 
Pannivalmis sari 

Eesti suurim linnulihatootja 
Tallegg tõi turule uue sarja 
Pannivalmis, teatas HKScan 
Baltikumi kommunikatsioo-
nijuht. Talleggi Pannivalmis 
toodete sari on mõeldud tar-
bijatele, kes soovivad süüa 
maitsvat, kvaliteetset ja värsket 
toitu selleks liigselt aega kulu-
tamata. Tallegg Pannivalmis 
sarjast leiab nüüdsest 6 uut 
toodet, mis muudavad tarbija 
elu lihtsamaks.

Talleggi uus Pannivalmis too-
tesari on loodud just tänapäeva 
kiire elutempoga tarbijatele, 
kellel on söögi tegemisel olu-
lised mugavus, kiirus, lihtsus 
ning kvaliteet. Talleggi turun-
dusjuhi Triin Kõrgmaa sõnul on 
sarja sihtrühmaks tarbijad, kel 
ei ole igapäevaselt aega, taht-
mist või oskust süüa teha, kuid 
soovivad siiski kvaliteetset ja 
värskelt valmistatud sooja toitu.

VOOREMAA

Felixis valmistatakse nii aedviljasalateid kui puuvilja- ja marjamahlu.      FOTO: TOOMAS REINPÕLD

RIINA MÄGI

Hoolas omanik on kindlasti 
oma maja korstna, lõõrid ja 
kütteseadmed suve jooksul 
tahmast ja pigist puhastada 
lasknud. Neil, kelle majapida-
mises kõnealune töö mingil 
põhjusel veel tegemata, on 
viimane aeg see ette võtta, sest 
talv on ukse ees.

Ahju, kamina või pliidi ning 
korstna ja ühenduslõõri puhas-
tamise teenust võib seaduse 
järgi majandustegevusena 
osutada korstnapühkija, kellel 
on vastav kutsetunnistus. Kui 
avalikkusele suunatud hoonete 
puhul on see raudne reegel, 
siis üksikelamu, suvila, aia-
maja, taluhoone ja väikeehitise 
puhul lubab seadus erandit: 
nende ahju, kaminat või pliiti 
ja korstnat võib enda tarbeks 
puhastada ka korstnapühkija 
kutsetunnistuseta isik, kui ta 
järgib selle juures küttesüs-
teemide puhastamise nõudeid.

2010. aastal kehtima haka-
nud tuleohutuse seadus sätes-
tab siiski, et ka üksikelamus, 
suvilas, aiamajas, taluhoones 
ja väikeehitises peab ühe korra 
viie aasta jooksul kaminat või 
pliiti ning korstnat ja ühendus-
lõõri puhastama korstnapühki-
ja kutsetunnistusega isik.

“Kutsetunnistusega korst-
napühkijal on kasulik küttekol-
deid, lõõre ja korstnat puhas-
tada lasta juba sellepärast, et 
nii võivad välja tulla puudused, 
mida omanik ise avastanud 
pole,” ütles Lõuna-Eesti pääs-
tekeskuse tuleohutusbüroo 
vaneminspektor Arvo Jõgiste. 
“Omaniku pilk on oma koduse 
küttesüsteemi olukorraga har-
junud ning tal tekib kergesti 
tunne, et kõik peabki nii olema. 
Võõras näeb aga ohukohad 
kohe ära.”

Kutsetunnistusega korstna-
pühkija väljastabki pärast töö 
ärategemist akti küttesüstee-
mi tehnilise seisukorra ning 
ohutuse kohta. Akti koopia 
läheb päästeametile ja sealsed 
järelevalveinspektorid kont-
rollivad teatud aja pärast, et 
aktis toodud puudused oleksid 
kõrvaldatud.

Õiged ja “piraadid”
Korstnapühkija kutsetunnis-

tusi väljastab SA Kutsekoda. 
Neid ei maksa segi ajada korst-
napühkija koolituse läbimise 
tunnistusega. Arvo Jõgiste 
sõnul on meil liikvel päris palju 
selliseid tegelasi, kes läbisid 
aastaid tagasi esmase korstna-
pühkijakoolituse, ent ei võtnud 
vaevaks oma oskusi eksami 
sooritamisega kinnitada, mis-
tõttu neile pole väljastatud 
ka kutsetunnistust. Sellised 
“piraadid” kipuvad nüüd tur-

gu solkima ja korstnapühkija 
ameti mainet alla kiskuma. 
Käiakse ukselt uksele teenust  
pakkumas, võetakse raha, aga 
ei väljastata ühtegi dokumenti 
korstna pühkimise kohta ega 
anta garantiid, et töö on tehtud 
nõuetekohaselt. Kes tahab 
kontrollida, kas mees, kellelt ta 
korstnapühkimisteenuse tellib, 
on ikka päris korstnapühkija, 
võib ette võtta Sihtasutuse 
Kutsekoda kodulehel oleva 
registri: seal on kõigi kehtiva 
kutsetunnistusega korstna-
pühkijate nimed ära toodud.

Niisama oluline kui korst-
napühkijate puhul on kut-
setunnistuse olemasolu ka 
pottseppade puhul. Möödunud 
aasta algul jõustus tuleohutuse 
seaduse paragrahv, mis sätes-
tab, et tahkekütusel töötava 
ahju, kamina, pliidi või muu 
kütteseadme ning korstna ja 
ühenduslõõri võib ehitada või 
paigaldada ainult pottsepp, kel-
lel on vastav kutsetunnistus.

Tööpõld on lai
Seadusemuudatus peaks ära 

hoidma sellised ebameeldivad 
olukorrad, mida tuleohutusbü-
roo vaneminspektor oma pikas 
praktikas korduvalt kogenud 
on: et heausksed inimesed 
on end pottsepaks nimetavalt 
soss-sepalt petta saanud.

“Paar-kolm aastat tagasi 
kurtis üks eakas Jõgeva valla 
mees, et keegi tuli ja ehitas 
talle ahju, sai raha kätte ja 
läks, aga ahi ei hakanudki 
tõmbama ega sooja andma,” 
ütles Arvo Jõgiste. “Tellija 
polnud paraku sellegi vastu 
huvi tundunud, mis ahjuehita-
ja nimi on või kust teda leida, 
mis siis veel kutsetunnistuse 
kontrollimisest rääkida. Nii ei 
jäänudki tal lõpuks muud üle, 
kui lasta värskelt ehitatud ahi 
maha lammutada ja leida õige 
pottsepp, kes uue ja korraliku 
ehitaks.”

Arvo Jõgiste sõnul tuleb siis, 
kui otsustatakse mõne tööstus-
likult toodetud ahju või kamina 
kasuks,  endale selgeks teha, 
mis meie oludesse sobib.

“Pildil on kõik ahjud-kami-
nad ilusad, aga mõni neist jah-
tub poole tunniga maha. Meie 
oludes on vaja ikka korralikult 
soojust salvestavat ahju,” sõ-
nas Arvo Jõgiste ning kutsus 
kõiki majaomanikke üles korst-
napühkijatelt ja  pottseppadelt 
kutsetunnistust küsima, kutse-
tunnistuseta pottseppi-prakti-
kuid aga teooriat õppima ja ek-
samit sooritama. Pottseppade 
tööpõld on tema sõnul lai, sest 
selle ala suurte kogemustega 
praktikud hakkavad kõrge ea 
tõttu töölt lahkuma ja neile on 
väärilist vahetust vaja.

Korstnat pühkima ja 
ahju ehitama kutsuge 
kutsetunnistusega inimene

Kutsetunnistusega pottsepa ehitatud küttekolle tagab turva-
lise kodusoojuse.                           FOTO: ANATOLI MAKAREVITŠ
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Nädal maakonnas

Ülemöödunud laupäeval olid 
paljud Eestimaa rahvama-
jad 24 tundi järjest avatud. 
Jõgeva kultuurikeskuse öö-
päevaprogrammi kuulus ka 
Jõgeva tulevikuseminar, mis 
oli jätkuks maikuus linna 
sünnipäevapidustuste ajal 
toimunud sarnasele arute-
lule.

RIINA MÄGI

Vestlust juhtinud Aare Kirna 
oli enne seminari uurinud linna 
arengukava, mis kehtib 2020. 
aastani. Selle visiooniosas oli 
ühe strateegilise eesmärgina 
kirjas, et nimetatud aastal on 
inimkapital Jõgeval väärtus-
tatud. Ümarlauas istujatelt, 
Jõgeva maavanemalt Viktor 
Svjatõševilt, tollal veel viima-
seid päevi Jõgeva linnapea 
ametis olnud Mihkel Kübaralt, 
volikogu endiselt esimehelt 
ja nüüdselt aseesimehelt Mai 
Treialilt ja Jõgevamaa güm-
naasiumi direktorilt Alo Savilt 
tahtis Kirna teada, kuidas nad 
seda inimkapitali väärtusta-
mise protsessi endale ette 
kujutavad.

Mihkel Kübar tunnistas ha-
katuseks, et sõna “inimkapital” 
ei kõla just kuigi inimlikult. 
Sellesama kapitali, ressursi 
või potentsiaali väärtustami-
seks on aga tema arvates vaja 
korras lasteaedu ja koole ning 
vaimset keskkonda, mis oleks 
ka uute tulijate ja teha tahtjate 
jaoks avatud.

“Töötasu ei tõuse Jõgeval 
kunagi Tallinna või Helsingi 
tasemele, aga iga kuu pan-
gaarvele laekuvast rahast 
enam hakkavad inimesed 
väärtustama sõpru ja kogu 
sotsiaalset võrgustikku, mis 
neid ümbritseb,” arvas Mih-
kel Kübar.

Et inimesi linna juurde tu-
leks, peab mõistagi olema 
töökohti. Viktor Svjatõševi 
sõnul raskendab suuremate 
tööstusettevõtete linna tulekut 
vaba maa puudumine ning 
nappima hakkaks arvatavasti 
ka vajaliku kvalifikatsiooniga 
tööjõudu. Hea koostöö korral 
ametikoolidega saab seda 
siiski juurde koolitada.

“Mina pole igatahes päriselt 
maha matnud ka Jõgevale 
jääspordialade keskuse raja-
mise ideed. Selle idee teostu-
des oleks linn atraktiivsem nii 
omadele kui ka külalistele, eriti 
juhul, kui siin on ka korralikud 
majutustingimused,” ütles 
Viktor Svjatõšev.

Jõgeva tähistaevas
Mai Treiali arvates on sellel, 

millisel tasemel haridust koo-
lid pakuvad, paiga atraktiivsu-
sele tunduvalt suurem mõju, 
kui arvatakse. Nõo on tema 
sõnul sellele väitele heaks 
tõestuseks: ilma maineka koo-
lita oleks see väike maakoht 
poole vähem tuntud.

Alo Savi kinnitas, et mõ-
nikord võib ka suuga suure 
linna tegemisest kasu olla, st 
et sellel, kuidas me oma linnast 
räägime, on teatav mõju linna 
käekäigule.

“Olen siin, Jõgeval, päris 
palju kokku puutunud ala-
väärsuskompleksiga,” ütles 
Alo Savi. “Öeldakse: “Ah, me 
elame ju Jõgeval: see on nagu 
pommiauk, kus midagi ei 
toimu.” Üks võimalus inimka-
pitali väärtustada ongi tõsta 
nende enesehinnangut ning 
panna nad hindama seda, 
mis Jõgeval on. Ja Jõgeval 
on Tartu ees isegi mõningaid 
eeliseid. Tänu valgusreostuse 
puudumisele näeb siin näi-
teks tähistaevast.”

Alaväärsuskompleksi kõr-
val on Alo Savi sõnul teine 
probleem see, et toasoe on 
liiga kallis. Kui see odavamaks 
muutuks, siis hakkab võib-olla 
nii mõnigi tartlane Jõgevale 
kolimisele mõtlema.

“Kui Tartus tuleb kahetoali-
se korteri eest välja käia 50 tu-
hat eurot, siis Jõgeval saab 15 
tuhandega kolmetoalise. Kui 
Tartu korter maha müüa ning 
Jõgevale suurem ja odavam 
osta, saab vaheraha eest 10-
15 aastat kahe linna vahet 
sõita. Nii et tegelikult tuleks 
“Talendid, tulge koju tagasi!” 
stiilis appikarje asemel võtta 
kasutusele hüüdlause “Kolige 
edasi! Kolige Jõgevale”,” ütles 
Alo Savi.

Linna elu saab muidugi 
ainult siis paremaks minna, 
kui tulubaas kasvab. Selleks 
on aga vaja, et areneks ette-
võtlus. Inimese ettevõtlikku-
sele pannakse alus kodus ja 
koolis.

“Koolis majandusõpet andes 
oleks vaja lahti saada suhtu-
misest, et ettevõtlus on ratsa 
rikkaks saamise vahend,” ütles 
Mihkel Kübar. “Meil on eelkõi-
ge vaja loova mõtlemisega ja 
vastutustundlikke ettevõtjaid.”

Saadab võtmed 
sõbraga ära

Alo Savi lisas, et noortele on 
vaja õpetada ka kellaaegadest 
kinnipidamist ning oma asjade 
eest ise vastutamist.

“Käisime õpetajate päeval 
koos kolleegidega ekskursioo-
nil linna kahes suuremas ette-
võttes, Valmecos ja Softcomis. 
Seal räägiti, et nii mõnigi noor 
töötaja ei taipa siis, kui tööko-
hast tüdineb, lahkumisaval-
dustki kirjutada, vaid lihtsalt 
kaob ühel päeval. Hea, kui 
märkab sõbraga võtmedki ära 

saata,” nentis koolijuht. 
Tulevikuseminaril tuli jut-

tu ka sellest, kui palju seda-
sorti mõttetalgutest üldse 
kasu on.

“Vahel jääb tõesti mulje, et 
ümarlauavestluste näol on 
tegemist näilise kaasamisega. 
See, mis räägiti, unustatakse 
pärast rahulikult ära,” tõdes 
Mihkel Kübar. “Kui igalt ümar-
laualt kaks-kolm mõtetki üles 
nopitaks ja teoks teha püütaks, 
oleks see ka juba samm edasi. 
Tõsi, eelarve seab muidugi 
ideede teostamisele oma pii-
rid.”

Alo Savi avaldas arvamust, 
et ümarlaudade tööst pole 
võib-olla asjalikke kokkuvõt-
teid tehtud ja välja sõelutud 
häid mõtteid omavalitsusele 
piisavalt “söödaval” kujul esi-
tatud. Mai Treial oletas aga, et 
tulevikuseminari napp publik 
(saal oli seminari ajal tõesti 
pooltühi) ongi selle peegeldus, 
et eelmiste arutelude tulemusi 
pole piisavalt arvestatud. Ka ei 
tohiks tema arvates ükski po-
liitiline organisatsioon selliste 
ümarlauaarutelude käigus 
tekkinud mõtteid n-ö omastada 
ja enda ideede pähe pakkuma 
hakata.

Et seekordne seminargi 
järjekordseks tühja jutu toaks 
ei kujuneks, andis iga kõne-
leja lõpuks mingi konkreetse 
lubaduse. Alo Savi lubas näi-
teks tuua veel sel õppeaastal 
75 noort Eesti teistest pai-
kadest riigigümnaasiumide 
ühisvõistlusele. Mihkel Kübar 
lubas hakata võitlema kolka-
külaliku tigeduse ja üksteise 
mustamise vastu ning toe-
tada kõiki, kes linnas midagi 
kasulikku teha tahavad. Seda, 
et nad Jõgevast ja siinsetest 
inimestest head räägivad, 
lubasid muidugi kõik.

Tulevikuseminari mõttevahetust juhtis Aare Kirna (vasakul). Vestluses osalesid Mai Treial, Alo Savi, Mihkel Kübar ja Viktor 
Svjatõšev.                  FOTO: RIINA MÄGI

Teeme suuga hea linna

Maavalitsus
 Nädala kahel esimesel 

päeval osaleb perekonnasei-
sutoimingute peaspetsialist 
Viive Maasalu maavalitsuste 
perekonnaseisuametnike 
seminaril, mis toimub Tal-
linnas. 4. – 13. novembrini 
teostab haridusnõunik Heiki 
Sildnik riiklikku järelevalvet 
Vaimastvere koolis. Teisi-
päeval ja kolmapäeval ehk 
5. ja 6. novembril korral-
dab maavalitsus Viljandi-
maal maakonna sotsiaal- ja 
lastekaitsetöötajatele ühise 
koolituse. Kolmapäeval, 6. 
novembril osalevad maasek-
retäri asendaja Heldi Laks, 
õigusnõunik Inge Kottisse 
ja arhivaar Anne Mihkeles 
korruptsioonivastase sea-
duse jätkukoolitusel Tartus.
Kella 10.30 – 12.30   pakuvad 
nõustamist võrdõigusvolinik 
Mari-Liis Sepper ja vanem-
jurist Käthlin Sander. Nelja-
päeval, 7. novembril osaleb 
maavanem Viktor Svjatõšev 
ettevõtluse töörühma koos-
olekul, mis algab kell 10 sise-
ministeeriumis. Majandus- ja 
transpordinõunik Eha Lukats  
võtab osa ühistranspordi 
korraldajate nõupidamisest, 
mis toimub  Tallinnas. Ree-
del, 8. novembril algusega 
kell 11 tunnustatakse Betti 
Alveri muuseumis konkursi 
“Hea Tegu 2013”paremaid ja 
noorsootöötajaid. Maavanem 
Viktor Svjatõšev läheb  Tar-
tusse Eesti Maaülikooli aas-
tapäevaaktusele, mis algab 
kell 12. Maavanem osaleb 
ka Kaitseliidu 95. aastapäeva 
tähistamisel, mis algab kell 
19 Jõgeva kultuurikeskuses.  

Jõgeva linn
 Jõgeva linnaraamatuko-

gus kohtuvad kolmapäe-
val, 6. novembril alguse-
ga kell 17.15  lugejatega 
Karl Martin Sinijärv, Igor 
Kotjuh ja Krista Kaer. 11. 
novembrini saab vaadata 
Eleliine Kiisleri joonistus-
te näitust “Minu esimene 
näitus” ja raamatunäitusi 
“Eesti muinasjutud” ja “Eesti 
loomamuinasjutud”.  27. no-
vembrini on raamatukogus 
üleval Akvarelligalerii Kala  
10. ja Jõgeva linnaraama-
tukogu 100.  sünnipäevale 
pühendatud näitus “100 + 10”.  
Betti Alveri muuseumis on 5. 
novembrist 2013 – 4. jaanua-
rini 2014  avatud maalinäitus 
“Sandra Lääne. Portreed”.
    
Jõgeva vald

4. - 7. novembrini kestab 
poiste nädal Laiuse põhi-
koolis: 5. novembril räägib 
DJ tööst ja ürituste korral-
damisest Imre Tõekalju, 6. 
novembril tulevad külla Pa-
lamuse Vabatahtlikud Pritsu-
mehed. 7. novembril toimub 
sportlik isadepäev lasteaias. 
7. novembril viiakse Siimusti 
algkoolis  läbi sportlik pere-
õhtu.  8. novembril toimub 
pereõhtu Siimusti lasteaias ja 
isadepäev Kuremaa lasteaed-
algkoolis.

Pala vald
Laupäeval, 9. novembril 

kell 12 algab Ranna rahva-
majas sünnipäevapidu — 100 
aastat Lümati raamatukogu 
ja Ranna rahvamaja. Kell 20 
alustatakse Ranna rahvama-
jas isadepäeva tähistamist. 

Palamuse vald
Palamuse O. Lutsu Kihelkon-

nakoolimuuseumis on 30. no-
vembrini avatud Tiina Erala 
näitus “Akvarellireaalsused”.  
4.- 8. novembrini ootab Pa-
lamuse muuseum kõiki lapsi 
mardipäeva tähistama. 7. no-
vembril kell 16.00 algab las-
teaias “Nukitsamees” isade-
päeva kontsert. 10. novembril 
kell 12.00 alustab Kaarepere 
rahvamajas tegevust selts-
konnatantsude ring. Reedel, 
8. novembril algusega kell 
18.00  annab Kaarepere rah-
vamajas kontserdi Maarja-
Magdaleena segakoor. 

Puurmani vald
Puurmani vallamaja saalis 

viiakse kolmapäeval, 6. no-
vembril läbi Utsali lasketii-
ru teemaline avalik arutelu. 
Puurmani vallavolikogu istung 
toimub neljapäeval, 7. no-
vembril kell 17.00 vallamaja 
saalis. Puurmani spordi- ja 
kultuurimajas algab reedel, 
8. novembril kell 20.00 TÜ 
akadeemilise puhkpilliorkestri 
POPSID tasuta kontsert. 

Põltsamaa linn
Neljapäeval, 7. novembril 

tähistatakse Põltsamaa ühis-
gümnaasiumis isadepäeva. 
Reedel ja laupäeval osalevad 
lastekoori lauljad Kuremaa 
laagris. Teisipäeval, 12. no-
vembril toimub koolis kee-
mia õpikoda. Teisipäeval, 12. 
novembril viivad Jõgevamaa 
Nõustamiskeskuse psühho-
loogid läbi kutsesobivustestid 
põhikooli lõpuklassidele.
 
Põltsamaa vald 

Neljapäeval, 7. novembril 
toimub vallavalitsuse 29. is-
tung. Reedel, 8. novembril 
kell 17.30 algab kontsert 
Lustivere lasteaias, kell 18.00 
isadele pühendatud pereõhtu 
koolimajas. Laupäeval, 9. 
novembril algusega kell 
10.00 korraldatakse Endel 
Pajumäe mälestusvõistlus 
lauatennises. Adavere põhi-
koolis toimub kolmapäeval, 
6. novembril kell 18.00 koos-
olek. Lasteaias tähistatakse 
mardipäeva ja isadepäeva. 
4.-8. novembrini kestab  Es-
ku-Kamari koolis ja lasteaias 
poistenädal. Kolmapäeval, 
6. novembril kella 15.00-
17.00 on isadepäeva töötuba 
Adavere vabaajakeskuses. 
8. ja 9. novembril osalevad 
Adavere 4H klubi liikmed ja 
juhendaja 4H Jõgevamaa 
piirkonna sünnipäevalaagris 
Põltsamaal.

Tabivere vald
4.-8. novembrini kestab Ta-

bivere gümnaasiumis poiste 
nädal. Teisipäeval, 5. no-
vembril peetakse Tabivere 
vallavolikogu istung. Nelja-
päeval, 7. novembril toimub 
Maarja põhikoolis isadepäeva 
kontsert. Pühapäeval, 10. 
novembril kell 14.00 algab 
Maarja rahvamajas mõtlus-
kontsert Hingekristallid. Kell 
17 algab samas joogatree-
ning.

Torma vald
Reedel, 8. novembril annab 

Torma põhikoolis ühiskonna-
õpetuse tundi Jüri Ratas. 10. 
novembril kell 13.00 algab 
kogu pere isadepäev Torma 
spordihoone juures.
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Oktoobrikuugi oli meil tänavu keskmisest soojem
Oktoober oli tänavu järjest 
kuues kuu, mis kujunes kesk-
misest soojemaks. Tavapä-
rasest tunduvalt soojemad 
perioodid esinesid kuu esi-
mesel ja viimasel kümme-
päevakul.

LAINE KEPPART, 
Eesti Taimekasvatuse Instituudi 
agrometeoroloog

Kõige kõrgem õhutempera-
tuur registreeriti 10. oktoobril 
— 15,7 kraadi. 

Kuu keskel oli ilm 
muutlik

Kolmandal kümmepäeva-
kul oli neljal päeval ööpäeva 
keskmine õhutemperatuur 

kümnest kraadist kõrgem. 
Taliteravilja oraste kasv jätkus 
oktoobri lõpuni.

Kuu keskpaiku, 12. kuni 23. 
oktoobrini, oli ilm muutlik. Soo-
jad ilmad vaheldusid külma-
dega, lausa talvistega. Kõige 
külmem oli ilm 17. ja viiepäeva-
sel perioodil 19.-22. oktoobrini. 
Minimaalne õhutemperatuur 
langes 21. oktoobril õhus kuni 
-7, kahe sentimeetri kõrgusel 
rohul -12…-13 kraadini. 19. 
oktoobri hommikul moodustus 
maakonnas kohati lumikate, 
mis püsis maas lõunani. Kül-
mematel öödel külmus maa-
pind Jõgeval tehtud vaatluste 
järgi nelja kuni viie sentimeetri 
sügavuseni ja ei jõudnud ka 
päeval üles sulada. Kahe öö-
päeva keskmine temperatuur 

jäi nullist madalamale.

Vihma vähe, 
torm liiga ei teinud

Vihma sadas kuu esimesel 
poolel vähe. Esimene korrali-
kum sadu tuli 18.-19. oktoobril, 
sajuseks muutus ilm pärast 23. 
kuupäeva. Kuu sajusummaks 
kogunes maakonnas esialgse-
tel andmetel 47-74 mm. Jõgeva 
ilmajaama järgi tuli oktoobris 
vihma 58 mm, see on 10 mil-
limeetri võrra keskmisest 
vähem. Kõige suuremad öö-
päevased sajuhulgad mõõdeti 
tormisel 29. oktoobril (Jõgeva 
ümbruses 13-16 mm).

Meie maakond jäi tugeva-
matest tormituultest eemale. 
Tuuleiilid ulatusid sel päeval 

siin kandis 18 meetrini sekun-
dis, kuid siiski  murdusid oksad 
ja lendasid lahtiseid esemed, 
tekitades elektrikatkestusi. 
Kohati oli kuulda müristamist 
ja sähvisid välgud.

Tugevad külmad vallandasid 
intensiivse lehesaju. Seni olid 
lehestik hõrenenud aeglaselt, 
külmaga jäid aga puud mõne 
päeva jooksul lehtedest ilma. 
Kaasa aitas ka vahepeal sada-
nud sula lumi.

Sood on kuivad, 
veetase langenud

Suvi on olnud tänavu tava-
pärasest kuivem. 1. aprillist 
kuni 31. oktoobrini sadas Jõ-
geval vihma 353 mm, mis on 
võrreldes 1922.-2012. aastate 

keskmise summaga 100 mm 
võrra vähem. Sood on kuivad 
ja veetase veekogudes mada-
lale langenud. Soojust on olnud 
suve jooksul erakordselt palju. 
Nii efektiivsete (üle 5 °C) kui ka 
aktiivsete (üle 10 °C) tempera-
tuuride summat ületab vaat-
lusreas oktoobri lõpu seisuga 
ainult 2011. aasta summa. 

November peaks 
tooma lume ja külma

Oktoobris kogunes efek-
tiivseid temperatuure veel 92 
kraadi (see on keskmisest 31 
kraadi võrra rohkem) ja aktiiv-
seid temperatuure 102 kraadi 
(see on keskmisest enam kui 
60 kraadi võrra rohkem).

Milline on olnud novemb-

rikuu ilm 1922.-2012. aastate 
andmetel? Novembrit peetak-
se talvekuuks. Ööpäeva kesk-
mine õhutemperatuur langeb 
tavaliselt kuu teisel poolel alla 
null kraadi ja maapind külmub.

Sagedamini hakkab vihmale 
lisanduma lumelörts ja lumi, 
kuigi lumi novembris tavali-
selt veel püsivalt maha ei jää. 
Maksimaalsed lume paksu-
sed on tõusnud novembris 
20 sentimeetrini ja üle selle. 
Hingedekuu äärmustempera-
tuurideks on mõõdetud 12,7 °C 
(1967. aastal) ja -26,0 °C (1951. 
aastal), kuu sademete summa 
on kõikunud 10 millimeetrist 
1998. aastal kuni 153 millimeet-
rini 1923. aastal.

Oktoobrikuu sooje päevi nautisid koduloomadki.                                                                                                FOTOD: ANATOLI MAKAREVITŠ

Tänavu jäi mulje, et lehti on tublisti rohkem kui mullu: kui 
paks vaip juba õuemurul, ei paistnud puuvõrad veel läbi.

Kui luiged reisimõtteid mõlgutavad, pole lumi enam mägede taga.

Mitmed suvelilled ei saanud viinakuulgi veel õitsemishoogu maha võetud.


